

The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that  
CULTURAL WORLD

# CULTURAL WORLD

## Volume 5. Issue 2.

(№ 11)

Council of publications reviewers and the faculty members of leading universities.

**Founded in 2013**

The Council of Reviewers of the publishing house together with the teaching staff of leading universities:

The main criteria of our choosing materials for publishing is their high scientific level. The main principle of the publishing house is to accept pluralism of views if authors present their points of view in a well-argued manner. The author's view point does not have to coincide with the editors' view points.

The authors of submitted materials are responsible for the accuracy of facts, quotations, dates, events, geographical and proper names.

If you use any materials from the journal, you are to give a relevant reference to it.

**All the submitted materials are reviewed.**

**E-mail:** etnosocium@mail.ru

**ISSN** 2415-7716

4 issues per year

Website: <http://kultura-mira.ru>

**Languages:** Russian, English, Chinese.

**Deputy Chief Editor:** Chapkin S.V.

**Corrector:** Belousova E.A.

**Paper:** offset

**Types:** Minion Pro

**Format:** 60x90

**Copies:** 500

Company Number 8912054

The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that  
CULTURAL WORLD LIMITED

London 2017

Moscow 2017

## EDITORIAL BOARD

### Chief Editor

**Ryabova E.L.**, Doctor of Political Sciences, Professor.

**Belov V.G.**, Doctor of economic sciences, Professor, Chairman of the Free Economic Society (Moscow).

**Kuznecova T.F.**, Doctor of Philosophical Sciences, Professor of Lomonosov Moscow State University.

**Pusko V.S.**, Doctor of Philosophical Sciences, Professor of the Bauman Moscow State Technical University.

**Vodolackiy V.P.**, Doctor of Social Sciences, Deputy of the State Duma of the Russian Federation, Supreme Ataman of the Union of Cossacks of Russia and abroad Warriors, Cossack General.

**Dolgenko A N.**, Doctor of Philology, Head of the Department of the Russian and Foreign Languages of the Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

**Illarionova T.S.**, Doctor of Philosophical Sciences, Professor of The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, General Director of the Institute of energy of knowledge.

**Hitarova I.U.**, Doctor of Philosophical Sciences, Doctor of Philosophical Science, Professor, Member of the Philosophical Society.

**Tumanyan T.G.**, Doctor of Philosophical Sciences, Professor, Head of Department of Oriental Philosophy and Cultural Studies.

**Ivakin G.A.**, The Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, management of educational policy, Deputy Head, Doctor of Historical Sciences, Professor of the Department of National Security.

**Murashko S.F.**, Candidate of political sciences, Associate Professor of Russia's foreign policy, Deputy Head of the Department of Linguistics and Intercultural Communication of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

**Naumova G.R.**, Doctor of historical sciences, Professor of the Lomonosov Moscow State University, Member of the Academy «Philosophy of Economy».

**Arefev M.A.**, Doctor of Philosophical Sciences, Professor, Head of Department of Philosophy and Cultural Studies.

**Nigmatullina T.A.**, Professor, Director of the Bashkir Institute of Social Technologies PMO VPO of the Academy of Labor and Social Relations, Head of UNESCO Centre in Russia.

**Ternovaya L.O.**, Doctor of historical Sciences, Professor of the Moscow Automobile and Road Construction University.

**Chapkin S.V.**, Deputy Chief Editor, Honorary Professor of the Academy of Ecology and Law.

**Yachin S.E.**, Doctor of philosophical sciences, Professor, Head of the Department of Philosophy FEFU, (Vladivostok).

**Demyanenko Y.A.**, Candidate of sociological sciences, Rector VPO Pskov State University.

### **International Department**

**Solonin K.Y.**, Doctor of Philosophy, Professor of the Institute of Chinese classics, Chinese People's University. Beijing.

**Graeme Stowers**, Political expert (United Kingdom).

**Adriano Del Asta**, Director of the Italian Cultural Institute.

**Yan Vallenius**, Political expert. (Finland).

**Chjan Vei**, Political scientist, expert of China.

**Don Anselmo Santos**, Doctor of Political Sciences, Professor, Madrid.

**Nikashina N.V.**, Candidate of Philological Science, Associate Professor of the Theory and Practice of translation, Expert, head of the international edition of «Mission confessions» journal.

**Honali Kurbonzoda**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Rector of the “National Institute of professional development and training of educators”, Tajikistan.

Зарегистрировано в Англии

# КУЛЬТУРА МИРА

## Том 5. Выпуск 2.

(№ 11)

Совет рецензентов издания совместно с профессорско-преподавательским составом ведущих высших учебных заведений.

**Зарегистрирован в 2013**

При отборе материалов для публикации главным критерием является их высокий научный уровень. При этом редакция исходит из принципиальной допустимости плюрализма научно аргументированных точек зрения, которые могут не совпадать с позицией издателей.

Авторы опубликованных материалов несут ответственность за подбор и точность приведенных фактов, цитат, экономико-статистических данных, собственных имен, географических названий.

При перепечатке ссылка на журнал «Культура мира» обязательна.

**Рукописи рецензируются.**

**E-mail:** etnosocium@mail.ru

**ISSN** 2415-7716

4 номера в год

**Сайт:** <http://kultura-mira.ru>

**Язык:** русский, английский, китайский.

**Зам. гл. ред.** С.В. Чапкин

**Корректор** Е.А. Белоусова

Бумага офсетная № 1. Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16. Тираж экз. 500

Усл. п. л. 5,75

Номер компании 8912054  
The Registrar of Companies for England and Wales, hereby certifies that  
CULTURAL WORLD LIMITED

Лондон 2017

Москва 2017

# РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

## Главный редактор

**Рябова Е.Л.** - доктор политических наук, профессор.

**Белов В.Г.** - доктор экономических наук, профессор, Председатель Вольного Экономического общества (г. Москва).

**Кузнецова Т.Ф.** - доктор философских наук, профессор. МГУ имени Ломоносова.

**Пусько В.С.** - доктор философских наук, профессор МГТУ имени Н.Э. Баумана.

**Водолацкий В.П.** - доктор социологических наук, депутат Государственной Думы Российской Федерации, Верховный Атаман Союза Казаков-Воинов России и Зарубежья, Казачий генерал.

**Долгенко А.Н.** - доктор филологических наук, заведующий кафедрой русского и иностранных языков Академии Следственного комитета Российской Федерации.

**Иларионова Т.С.** - доктор философских наук, профессор Российской Академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, генеральный директор Института энергии знаний.

**Хитарова И.Ю.** - доктор философских наук, профессор, член философского общества.

**Туманян Т.Г.** - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии и культурологии Востока.

**Ивакин Г.А.** - Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, Управление образовательной политики, заместитель начальника, доктор исторических наук, профессор кафедры национальной безопасности.

**Мурашко С.Ф.** - кандидат политических наук, доцент кафедры внешнеполитической деятельности России, заместитель заведующего кафедрой лингвистики и межкультурной коммуникации РАНХиГС.

**Наумова Г.Р.** - доктор исторических наук, профессор МГУ им. М.В. Ломоносова, член Академии «Философия хозяйства».

**Арефьев М.А.** - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии и культурологии СПбГАУ.

**Нигматуллина Т.А.** - доктор политических наук, профессор, директор Башкирского института социальных технологий ОУП ВПО «АТИСО», руководитель Центра ЮНЕСКО - ЮНЕВОК в РФ.

**Терновая Л.О.** - доктор исторических наук, профессор МАДИ.

**Чапкин С.В.** - заместитель главного редактора, почетный профессор Академии экологии и права.

**Ячин С.Е.** - доктор философских наук, профессор, заведующий кафедрой философии ДВФУ, г. Владивосток.

**Демьяненко Ю.А.** - кандидат социологических наук, ректор ФГБОУ ВПО «Псковский государственный университет».

### **Международный департамент**

**Солонин К.Ю.** - доктор философских наук, Профессор Института китайской классики Народного университета Китая. Пекин.

**Graeme Stowers (Грэм Стоуэрс)** - политолог, эксперт. Великобритания.

**Адриано Дель Аста** - Директор Итальянского института Культуры.

**Ян Валлениус** - политолог, эксперт. Финляндия.

**Чжан Вэй** - политолог, эксперт КНР.

**Дон Ансельмо Сантос** - доктор политических наук, профессор, г. Мадрид.

**Никашина Н.В.** - кандидат филологических наук, доцент кафедры теории и практики перевода, эксперт, руководитель международной редакции журнала «Миссия Конфессий».

**Хонали Курбонзода** - доктор исторических наук, профессор, ректор Государственного учреждения «Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования», Таджикистан.

# Contents

## **UNESCO: arts and culture, national traditions**

<b><i>The Days of Russian Spiritual Culture in France</i></b> .....	124
<b><i>Voznesenskiy I.S.</i></b> The desire to capture time: constructivism in the symbolism of the League “Time” .....	126
<b><i>“Moscow sounds” (contest)</i></b> .....	137
<b><i>Shastina T.V.</i></b> Performing in folk singing culture: traditions and modernity .....	140
<b>IgroMir and Russian ComicCon 2017</b> .....	152

## ***International relations***

<b><i>Nevskaya T.A.</i></b> Applied political management in international relations: case - Crimea 2014 .....	155
<b>Into the Sunrise</b> .....	164
<b><i>Pelevin A.V., Lovetsky G.I.</i></b> The Problem of Substance Determination of the Religious and Philosophical Tradition in Modern Philosophy .....	169

## ***Human rights***

<b><i>Orcuev S-M.H.</i></b> The patriotic content of the Soviet youth policy .....	180
<b><i>Bagaeva A.V.</i></b> Student unrest in 1968 through the eyes of a creative person .....	186
<b>Abstracts</b> .....	200
<b>Authors</b> .....	206

# Содержание

## **ЮНЕСКО: культура, искусство, национальные традиции**

<i>Дни России во Франции</i> .....	124
<i>Вознесенский И.С.</i> Стремление запечатлеть время: конструктивизм в символике Лиги «Время» .....	126
<i>Фестиваль «Звучит Москва»</i> .....	137
<i>Шастина Т.В.</i> Исполнительство в народной певческой культуре: традиции и современность .....	140
ИгроМир и Comic Con Russia 2017 .....	152

## **Международные и межнациональные отношения**

<i>Невская Т.А.</i> Прикладной политический менеджмент в международных отношениях: кейс – Крым 2014 .....	155
На встречу солнцу .....	164
<i>Пелевин А.В., Ловецкий Г.И.</i> Проблема определения сущности религиозно-философской традиции в современной философии .....	169

## **Права человека**

<i>Орцуев С.-М.Х.</i> Патриотическая сущность советской молодежной политики .....	180
<i>Багаева А.В.</i> Студенческие волнения 1968 года глазами творческого человека .....	186
<b>Аннотации</b> .....	202
<b>Авторы</b> .....	206



## Abstracts

Voznesenskiy I.S.

**The desire to capture time:  
constructivism in the symbolism of the League “Time”**

In the 1920s in the Soviet Union, the processes of building a new world and a new man was under way, not only distances but also time should be subject to it. These ideas encompass both economists - the organizers of production, and artists. The former embody their projects in the spread of the movement of scientific organization of labor, in the League “Time”, the establishment of the enterprises of everyday life. The latter realize the vision of the world in painting, cinema, book publishing, developing the views of theorists of constructivism. The most valuable is the experience of combining the designs of economists and artists, manifested in the design of the League itself and time associated with it.

**Key words:** time, constructivism, scientific organization of work, League “Time”, visual agitation.

Shastina T.V.

**Performing in folk singing culture: traditions and modernity**

A significant place in the contemporary culture of Russia is the problem of deep study of the dialectal features of the folk singing culture, revealing the specificity of the creativity of folklore performers who know the vocal secrets adopted from their parents. Under conditions of violation of the diachronic method of broadcasting singing culture, special training is given to popular singing in educational and cultural institutions.

**Key words:** folklore, folk singing culture, regional features, performance, education, training.

Nevskaya T.A.

**Applied political management  
in international relations: case - Crimea 2014**

March 16, 2014 the whole world witnessed an important historical event. Democratic way through a referendum held on the Crimean peninsula. Its result was the expression of consent of residents for joining the two Ukrainian regions in the Russian Federation. From 2014 to 2016, the constituent entities of the Federation, formed on March 18, 2014, formed a separate federal district - the Crimean. This step was optimal, as it allowed to smooth out many «acute angles» during the difficult transition period of the adaptation of the new territory, the peninsula's infrastructure and the city and their population to Russian reality. At the moment, the Republic of Crimea and the city of Sevastopol are part of the Southern Federal District.

On March 18, 2014 (after the referendum on leaving the Ukraine and

entering the Russian Federation on the Crimean peninsula), Russian President V.V. Putin, addressing both chambers of the Federal Assembly of the Russian Federation and the governor's corps, stressed: «The Crimea is also a unique fusion of cultures and traditions of different peoples. And this he is so similar to the great Russia, where for centuries, not one ethnic group has disappeared. Russians and Ukrainians, Crimean Tatars and representatives of other peoples lived and worked side by side on the Crimean land, preserving their identity, traditions, language and faith. By the way, today from 2 million 200 thousand inhabitants of the Crimean peninsula - almost one and a half million Russians, 350 thousand Ukrainians, who mostly consider the Russian language their native language, and about 290-300 thousand Crimean Tatars, a large part of which, as the referendum showed, Russia».

**Key words:** management, politics, sociologists, president, modernity, Ukraine, Russia, history.

*Pelevin A.V.*  
*Lovetsky G.I.*

### **The Problem of Substance Determination of the Religious and Philosophical Tradition in Modern Philosophy**

The article considers various approaches that were formed in the historical retrospective of the development of philosophical knowledge on the problem of clarifying the essence of the religious tradition phenomenon. Through the application of the comparative-historical method, the basic concepts of understanding this issue, their similarities and differences have been revealed. The authors conclude that the socio-cultural approach is the leading and most promising of them.

**Key words:** religion, tradition, public consciousness, sociocultural approach.

*Orcuev S-M.H.*

### **The patriotic content of the Soviet youth policy**

On the basis of the political practices during the years of the Soviet power the author shows patriotic content of the youth policy.

**Keywords:** patriotism, Soviet power, youth policy.

*Bagaeva A.V.*

### **Student unrest in 1968 through the eyes of a creative person**

Despite the fact that the student protests in 1968 were in the distant past, they reminded themselves repeatedly. And during the revolutions of 1989 in Eastern Europe. And in today's «color revolutions.» Every time politicians and researchers asked about the reasons for the protest. But only artists could be closer to the answer to it.

**Key words:** students, political protest, «New Left», radicalism, anti-globalism.

## Аннотации

***Вознесенский И.С.***

**Стремление запечатлеть время:  
конструктивизм в символике Лиги «Время»**

В 1920-е гг. в Советском Союзе активно разворачивается процесс строительства нового мира и нового человека, которому должны быть подвластны не только расстояния, но и время. Эти идеи охватывают одновременно и экономистов — организаторов производства, и деятелей искусства. Первые воплощают свои проекты в распространении движения научной организации труда, в Лиге «Время», создании предприятий быта. Вторые — реализуют видение мира в живописи, кинематографе, книгоиздательстве, развивая представления теоретиков конструктивизма. Самым ценным представляет опыт соединения замыслов экономистов и художников, проявившийся в оформлении проектов самой Лиги Времени и связанных с ней.

**Ключевые слова:** время, конструктивизм, научная организация труда, Лига «Время», наглядная агитация.

***Шастина Т.В.***

**Исполнительство в народной певческой  
культуре: традиции и современность**

Значительное место в современной культуре России занимает проблема глубокого изучения диалектных особенностей народной певческой культуры, выявления специфики творчества фольклорных исполнителей, знающих вокальные секреты, перенятые от своих родителей. В условиях нарушения диахронного способа трансляции певческой культуры особую значимость приобретает специальное обучение народному пению в учреждениях образования и культуры.

**Ключевые слова:** фольклор, народная певческая культура, региональные особенности, исполнительство, образование, обучение.

***Невская Т.А.***

**Прикладной политический менеджмент  
в международных отношениях: кейс – Крым 2014**

16 марта 2014 года весь мир стал свидетелем важного исторического события. Демократическим путем через референдум, проведенный на Крымском полуострове. Его результатом стало выражение согласия жителей за вхождение в состав двух украинских

регионов в состав Российской Федерации. С 2014 по 2016 году субъекты Федерации, образованные 18 марта 2014 года образовывали отдельный федеральный округ – Крымский. Данный шаг являлся оптимальным, поскольку позволял сгладить многие «острые углы» в непростой переходный период адаптации новой территории, инфраструктуры полуострова и города и их населения в российскую реальность. На данный момент Республика Крым и город Севастополь являются частью Южного федерального округа.

18 марта 2014 года (уже после проведения на Крымском полуострове референдума о выходе из состава Украины и вхождения в РФ) Президент России В.В. Путин, выступая перед обеими палатами Федерального Собрания Российской Федерации и губернаторским корпусом, подчеркнул: «Крым – это и уникальный сплав культур и традиций разных народов. И этим он так похож на большую Россию, где в течение веков не исчез, не растворился ни один этнос. Русские и украинцы, крымские татары и представители других народов жили и трудились рядом на крымской земле, сохраняя свою самобытность, традиции, язык и веру. Кстати, сегодня из 2 миллионов 200 тысяч жителей Крымского полуострова – почти полтора миллиона русских, 350 тысяч украинцев, которые преимущественно считают русский язык своим родным языком, и порядка 290–300 тысяч крымских татар, значительная часть которых, как показал референдум, также ориентируются на Россию».

**Ключевые слова:** менеджмент, политика, социологи, президент, современность, Украина, Россия, история.

***Целевин А.В.***  
***Ловецкий Г.И.***

### **Проблема определения сущности религиозно-философской традиции в современной философии**

В статье рассмотрены разнообразные подходы, сформировавшиеся в исторической ретроспективе развития философского знания по проблеме выяснения сущности феномена религиозной традиции. Выявлены сходства и различия между ними, сделаны выводы относительно возможности и целесообразности их применения сущности феномена религиозной традиции. Наиболее перспективным признается социокультурный подход.

**Ключевые слова:** религия, традиция, общественное сознание, социокультурный подход.

Орицев С.-М.Х.

**Патриотическая сущность  
советской молодежной политики**

Автор, опираясь на политическую практику в годы Советской власти, показывает патриотическую сущность молодежной политики.

**Ключевые слова:** патриотизм, Советская власть, молодёжная политика.

Багаева А.В.

**Студенческие волнения 1968 года  
глазами творческого человека**

Несмотря на то, что студенческие протестные акции 1968 г. остались в далеком прошлом, они напоминали о себе уже неоднократно. И во время революций 1989 г. в Восточной Европе. И в современных «цветных революциях». Каждый раз политики и исследователи задавали вопрос о причинах протеста. Но лишь деятели искусства смогли приблизиться к ответу на него.

**Ключевые слова:** студенчество, политический протест, «новые левые», радикализм, антиглобализм.

## Authors

**Bagaeva A. V.**, Candidate of Sociological Sciences, Assistant Professor, Department of Sociology of International Relations, Faculty of Sociology, Lomonosov Moscow State University.

**Lovetsky G. I.**, Doctor of Philosophical Science, Professor, Department of Philosophy and Political Science of the Bauman Moscow State Technical University Kaluga Branch.

**Nevskaya T. A.**, Candidate of Political Science, Senior Lecturer of department of Political Science and Sociology of political processes, Faculty of Sociology (Lomonosov Moscow State University).

**Orcuev S-M. H.**, Postgraduate Student of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

**Pelevin A. V.**, Graduate Student of the faculty of the Department of philosophy and political science of the Moscow state technical University. N. Uh. Bauman (Kaluga branch), The head of the Church charity and social service Kaluga eparchy, superior of the Church of the Nativity of the Holy virgin, Kaluga.

**Shastina T. V.**, Candidate of Pedagogical Sciences, associate Professor.

**Voznesenskiy I. S.**, Lecturer of the Department of Sociology and Management (The Moscow Automobile and Road Construction University), business trainer, Specialist in personal and collective effectiveness.

## Авторы

**Багаева А.В.** - кандидат социологических наук, доцент кафедры социологии международных отношений социологического факультета Московского Государственного Университета имени М.В. Ломоносова.

**Вознесенский И.С.** - преподаватель кафедры социологии и управления МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет), бизнес-тренер, специалист по личной и коллективной эффективности.

**Ловецкий Г.И.** - доктор философских наук, профессор, Кафедра философии и политологии Московский государственный технический университет имени Н.Э. Баумана (Калужский филиал).

**Невская Т.А.** - кандидат политических наук, старший преподаватель кафедры политологии и социологии политических процессов социологического факультета МГУ (Московского государственного университета) имени М.В. Ломоносова.

**Ориуев С.-М.Х.** - соискатель ученой степени кандидата политических наук (Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации).

**Пелевин А.В.** - аспирант факультета кафедры философии и политологии, Московский государственный технический университет имени Н.Э. Баумана (Калужский филиал), Руководитель отдела по церковной благотворительности и социальному служению Калужской епархии, настоятель храма в честь Рождества Пресвятой Богородицы г. Калуги.

**Шастина Т.В.** - кандидат педагогических наук, доцент.